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احمدی نژاد از اوباما ناراحت شده بود
محمد البرادعی بین سال های ۱۹۹۷ تا ۲۰۰۹ مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی بود، یعنی بخشی از دوره مسئولیتش 
هم زمان با ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد بوده است. او کتابی دارد با عنوان »عصر فریب« که شامل خاطراتش در 
دوران مسئولیتش در آژانس است. البرادعی در قسمت هایی از این کتاب از برخوردهایش با احمدی نژاد، گله اش ایران از 

اوباما و همچنین هدیه هایش برای مدیر کل آژانس و همسر او نوشته است. 
یکی از خاطرات مربوط می شود به دیدار البرادعی با احمدی نژاد برای طرح پیشنهاد سوخت از سوی آمریکایی ها. دیداری 
که با حضور علی اکبر صالحی، رئیس فعلی سازمان انرژی اتمی به عنوام مترجم همراه بوده است. البرادعی می نویسد وقتی 

به احمدی نژاد ایران گفته است آژانس های اطلاعاتی غربی چندین سال است از تاسیسات باخبرند، احمدی نژاد خندیده و پاسخ داده است: »اگر آن ها 
واقعا می دانستند، اوباما نمی گفت احتمالا نظامی است«.  به نوشته البردعی احمدی نژاد گفته است که اوباما باید دست از لفاظی درباره ایران بردارد و نباید 
آشکارا تهران را سرزنش کند. به عقیده البرادعی برای احمدی نژاد و در کل ایران، رفتار محترمانه غرب اهمیت بسیاری داشته است، تا جایی که به نوشته او 

»احمدی نژاد احساس می کرد اینکه اوباما به پیام تبریکش بعد از انتخابات آمریکا پاسخ نداده است، مورد توهین قرار گرفته است«. 
البرادعی در بخش دیگری نوشــته اســت که بعد از جلســه، صالحی گفت احمدی نژاد از تلاش البرادعی برای کمک به رفع مساله ایران تقدیر کرده و به 
صالحی گفته است که در سفر بعدی اش به وین، هدیه زیبایی برای همسر الرادعی خواهد آورد و این گونه همسرش بعدا یک گلدان سنتی ایرانی و یک آیه 
قاب شده قرآنی دریافت کرده است. البرادعی می نویسد او نیز به هنگام ترک تهران، بسته های درجه یک هدیه گرفته است که چنین چیزهایی جلوه هایی 

از خدمات مدنی بین الملل محسوب می شدند.

منتظر لایحه دفاعیه جهانگیری هستیم
افشــای تخلفات اقتصادی در دولت احمدی نژاد مثل واریز پول از حساب دولت به حساب شخصی بانک ایرانیان یا گم 
شدن دکل های نفتی از زبان دولتمردان روحانی، از سوی احمدی نژاد و یارانش بی پاسخ نماند. آن ها به ویژه بعد از حصول 
توافق هسته ای فعالیت های خود را علیه دولت شروع کردند، از جنجال های رسانه ای تا شکایت های قضایی. شکایت 
احمدی نژاد از اسحاق جهانگیری، معاون اول روحانی و رئیس ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی از جمله این انتقام گیری ها 

بود، شکایتی که علت آن »نشر اکاذیب« از سوی جهانگیری خوانده شد و او هم از همان ابتدا از آن استقبال کرد. 
اما حالا وکیل مدافع محمود احمدی نژاد می گوید که بیش از دو ماه اســت که منتظر لایحه دفاعیه جهانگیری هستند و 

طولانی شدن تهیه لایحه، چیزی جز نداشتن مستندات برای اثبات ادعاهای مطروحه نیست. سید عادل حیدری درباره آخرین وضعیت شکایت رئیس 
جمهور ســابق از معاون اول دولت یازدهم گفت تاکنون دو بار خانم امین زاده معاون حقوقی رئیس جمهور در رسانه ها اعلام کرده است که لایحه دفاعیه 
جهانگیری آماده شده و به دادسرا ارائه می شود، یک بار در تاریخ نهم شهریور و بار دیگر در تاریخ ۲8 شهریور و با این حال آن ها هنوز منتظر ارائه این لایحه 
هستند. حیدری تصریح کرد این موضوع در حالی است که دفتر معاون اول دولت یازدهم، اوایل مرداد ماه و بلافاصله پس از طرح شکایت علیه وی، اعلام 
کرد که از شــکایت مطروحه استقبال می کنند. وکیل مدافع احمدی نژاد با طرح این پرســش که اگر ادعاهای مطروحه، درست و مستند به مدارک کافی 
بوده، چرا تهیه لایحه دفاعیه این همه وقت برده اســت، گفت: »به نظر می رسد طولانی شدن تهیه لایحه دفاعیه، چیزی جز نداشتن مستندات و دلایل 

برای ادعاهای کذب مطروحه از سوی آقای جهانگیری نیست وگرنه ارائه دلایل موجود نیاز به همه زمان نداشت«.

همه کشورها برجام را 
نهایی شده می دانستند

رئیس جمهور پــس از بازگشــت از نیویورک در جمع 
خبرنگاران حاضر در فرودگاه با ابراز تاســف از فاجعه 
منا، تصریح کرد که دولت از این ســفر برای رساندن 
صدای فاجعه منا به گوش جهانیان نهایت بهره را برد. 
وی همچنین با شرح خلاصه ای از برنامه هایش در 
نیویورک، به تغییر نگاه دنیا بــه ایران پس از حصول 

توافق تاکید کرد.

 فاجعه منا را 
به گوش جهانیان رساندیم

روحانی در این ســخنان با بیــان اینکه در نیویورک 
دسترسی شــان به رســانه ها برای بیان مظلومیت 
مسلمانان و ایرانیان بســیار خوب بود، خاطرنشان 
کرد که این مســئله را به گــوش جهانیان و مراجع 
بین المللی رســاندیم و مذاکرات لازم انجام شــد. 
وی با اشــاره به اینکه دو سخنرانی در سازمان ملل 
داشته و در هر دوی آن ها به حادثه منا اشاره کرده 
است، گفت که وزیر امور خارجه نیز با وزرای خارجه 
و سران برخی کشــورهای منطقه مذاکرات بسیار 
موثری در این خصوص داشته است. رئیس جمهور 
به کوتاه کردن ســفر خود به خاطر حادثه منا اشاره 
کــرد و گفت قرار بود این ســفر تــا بعدازظهر امروز 
ادامه داشــته باشــد، اما پنج ملاقات و سه نشست 
مهم دیگر را لغو کرده اند تا بتوانند امروز در مراســم 
اســتقبال از پیکرهای کشته شــدگان در حادثه منا 

شرکت کنند.

 همه کشورها برجام را 
نهایی شده می دانستند

رئیــس جمهــور در بخش دیگری از ســخنان خود 
با اشــاره به اینکه در مجمع عمومی ســازمان ملل 
متحــد موضوع برجام و فضای پــس از برجام مورد 
بحــث قرار گرفــت، تاکید کرد: »هیــچ کس بحث 
از اینکــه برجــام در چه مرحله ای اســت نمی کرد و 
همه برجام را نهایی شــده می دانستند و بنابراین به 
دنبال آثــار برجام به لحاظ اقتصــادی و... بودند«. 
روحانی با بیان اینکه بســیاری از کشورها می گفتند 
به آمریکا فشــار آورید کــه تحریم ها را بــردارد تا ما 
بتوانیــم در ایران ســرمایه گذاری کنیم، گفت هیچ 
کس نبود که از اهمیت کار در ایران ســخن نگوید. 
رئیس جمهور تصریح کرد که ســران همه کشورها 
از جمله کشــورهای آســیایی، اروپایی،  آفریقایی و 
آمریکای لاتین همه از ایران کمک می خواســتند 
و در مقایســه با گذشــته که در ملاقات هــا با لحن 
نصیحــت و انتقــادی با ایــران صحبت می شــد، 
امروز هر کــه به ایران می رســد موضوع صحبتش 
 این اســت کــه چطــور می تواند بــه ایــران بیاید و 

سرمایه گذاری کند.

 قبلا به عنوان »مشکل« مطرح بودیم 
و امروز به عنوان »راه حل«

رئیس جمهور همچنین با اشاره به موضوع عراق و 
سوریه و وضعیت منطقه، به تغییر نگاه دنیا به ایران 
اشــاره کرد و گفت: »ایران به عنوان کشوری که در 
گذشــته به عنوان مشکل و مســأله منطقه مطرح 
بود، امروز در ســطح دنیا به عنــوان راه حل مطرح 
است و همه قبول دارند که امنیت و ثبات در منطقه 
بدون ایران و همکاری با ایران امکان پذیر نیست«. 
بــه گفته روحانی امــروز در منطقه و جهان شــرایط 
مناسبی داریم که نباید نســبت به آن مغرور شویم، 
بلکه باید از این فضا به نفع ملت و توســعه کشــور و 

منطقه بهره بگیریم.

چرا دست دادند؟ 
انتظار این بود که ظریف عبوس و خشن باشد/ ظریف بزرگترین هدیه به منافع ملی داد

دم دمای صبح به وقت تهران بود که خبری در شبکه های اجتماعی » به تایید 
از یک مقام آمریکایی« منتشــر شد:» روز گذشــته پس از پایان سخنرانی دکتر 
روحانی در مجمع عمومی ســازمان ملل، دکتر ظریف در حال خروج از ســالن 
مجمع بود که به طور اتفاقــی با آقایان اوباما، رئیس جمهــور و جان کری وزیر 
امور خارجه آمریکا که در حال ورود به محل مجمع بودند مواجه شــد و سلام و 
احوالپرسی مختصری داشــتند و دو طرف با یکدیگر دست دادند.« این خبر اما 
بی واکنش نماند و تا فتوشاپ بازســازی صحنه دست دادن دو دیپلمات پیش 
رفــت. یک نفر آن را » مخالف خط قرمز نظام« خواند و نفر دیگر اقدام ظریف را 

ستودنی دانست. 

گامی در جهت بهبود
اولین بار خبر را خبرنگار خبرگزاری بلومبرگ منتشــر کرد. بلومبرگ این رفتار را 
گامی در جهت بهبود روابط توصیف کرد و گفت:» یک مقام دولت آمریکا گفت 
که محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه ایران و باراک اوباما رئیس جمهور آمریک 
با یکدیگر دست دادند که این گامی است در جهت بهبود روابط میان دو کشور. 
اگرچه دست دادن میان دو نفر یک اتفاق متداول محسوب می شود، وقتی میان 
دو دشمن قدیمی اتفاق می افتد می تواند معنای دیگری به همراه داشته باشد.«
سال گذشــته حسن روحانی در مسیر بازگشت به ایران، گوشی تلفن را به دست 
گرفت و با باراک اوباما در آن ســوی خط صحبت کرد. اوباما بلافاصله در گفت 
و گویی تلویزیونی گفــت:» همین الان من با پرزیدنــت روحانی رئیس جمهور 
ایران، تلفنی صحبت کردم. گفتگوی ما در رابطه با اقدامات و تلاش های جاری 
در خصوص رســیدن به توافق در زمینه برنامه هســته ای ایران بود.« اما دست 
دادن ظریف و اوباما، اولین برخورد مســتقیم دو طرف به حساب آمد که نه تنها 
حیرت خبرگزاری های خارجی، که حیرت هیئت اعزامی به نیویورک را به دنبال 
داشت. این را می توان از صحبت های آن ها فهمید وقتی درمانده و مستاصل 

می گویند:» این دیدار کاملا اتفاقی بود.«
» لنگه کفش« میزبان حسن روحانی در مهرآباد بعد از این گفت و گوی تلفنی بود، 
بنابراین دور از ذهن نیست که عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی به 
تسنیم بگوید:» اگر خبر منتشره مبنی بر دست دادن آقای ظریف با آقای اوباما 
صحت داشته باشد و تأیید شود قطعاً نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی 
نسبت به آن بی تفاوت نخواهند بود و این اقدام با واکنش مجلس همراه خواهد 
شد.«، واکنش مجلس هم قابل پیش بینی اســت، احضار وزیر امور خارجه به 
صحن مجلس، سوال از او، قانع نشدن نمایندگان و کارتی زرد به ظریف یا حتی 

مطرح شدن استیضاح وی.

ظریف بزرگترین هدیه به منافع ملی داد 
به سراغ چند فعال سیاسی رفتیم و نظر ان ها را حول این دیدار جویا شدیم. صادق 
زیبا کلام در پاســخ به اینکه نظر شــما راجع به این دیدار و واکنش های داخلی 
چیســت، به » تابناک دیلی« می گوید:» من فکر می کنم مقصر اصلی در این 
قضیه خود آقای ظریف و روحانی باشد. به دلیل اینکه انقدر در مقابل هیاهوی 
جریان تندرو عقب نشــینی می کنند و به گونه ای واکنش نشــان می دهند که 
انگار گناهی مرتکب شده اند. آقای طریف کاری که در قابل دست دادن انجام 
داده اند، بزرگترین هدیه به منافع ملی بود، اما بعد از پخس شدن خبرها، آقای 
ظریف و ســایر نزدیکان هیئت ایرانی، طوری واکنش نشان می دهند که انگار 

ما نمی خواستیم این اتفاق بیفتند.«
این فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه بیان می کند:» وزیر امور خارجه طوری 
اذعان می کند که گویی ناخواســته خطایی مرتکب شده است، این یک فاجعه 
اســت. آن ها باید از مهندس بازرگان درس بگیرند. مهندس بازرگان در ســال 
های اول انقلاب، وقتی با آمریکا مذاکــره کرد، در مقابل تندروهای منتقد، به 
لکنت نیفتاد. نباید برای آب خوردن هم به اجازه نیاز داشــته باشند. ظریف باید 
قرص و محکم بایستد و بگوید کجای کار من، مخالف مصالح ملی بوده است؟ 
آیا کاری که من کردم مخالف مصالح ملی اســت یا کاری که ســتاره درخشان 
اصولگرایی، محمود احمدی نژاد کرده اســت؟ باید به جرات بگویم که در حال 
حاضر مطمئنم ج.اد ظریف در حســی از گناه فرو رفته اســت، در حالی که باید 
محکم بگوید این کار دقیقا همان چیزی است که رهبری خواسته است و مطابق 

منافع ملی بوده است.«

انتظار این بود که ظریف عبوس و خشن باشد
حمیدرضا ترقی خواه، اصولگرا و از اعضای حزب موتلفه اسلامی است. وی اما 
در خصوص این دیدار، نظر دیگری دارد. ترقی خواه این کار را خلاف مصلحت 
نظام و تاکیدات مقام معظم رهبری می داند و بــه » تابناک دیلی« می گوید:» 
این ماجرا خلاف عزت و مصلحت کشور بوده است. در بحث سیاست داخلی با 
توجه به اینکه مردم ما نطق آقای اوباما که سرشــار از اتهام زنی به ایران و تهدید 
کشــورمان در مجمع عمومی سازمان ملل بود، شــنیدند و طبیعتا انتظارشان 
این نیســت که وزیر امور خارجه ما علی رغم این موضــع گیری های ظالمانه و 
اســتکباری اوباما برود و با آن ها دســت دهد و مصافحه کند. انتظار این است 
که برخورد وزیر امور خارجه خشن و عبوس باشد. یعنی آقای ظریف  باید خشن 
و عبــوس با او برخورد می کرد. ما در عرصه بیــن المللی هیچ ضرورتی به اینکه 
چنین رابطه ای برقرار کنیم ندارد و این نشــان دهنده این است که همانطور که 

در سفر گذشــته با نقشه و طرااحی کاری کردند که روحانی تلفنی مجبور شود با 
اوباما صحبت کند، الان هــم طراحی کردند که وزیر امور خارجه مجبور به این 

کار شود.«
وی اضافه می کند:» وزارت امور خارجه باید با دیپلماســی هوشــمندانه با این 
نوع حوادث برخــورد می کرد نه این که منفعل باشــد. وزارت امــور خارجه اولا 
نباید پیش بینــی این حوادث را از قبــل بکند، در ثانی اگر هــم در مقابل عمل 
انجام شــده قرار گرفت، باید تصمیم گیری قبلی داشــته باشــد. دیپلماسی ما 
فریب طراحی و نقشــه آمریکایی ها را خورد. آن ها می خواستند تابوی ارتباط و 
مذاکره با آمریکا شکسته شود و تاکید و سخنان مقام معظم رهبری نقض شود. 
 همچنین از ســوی دیگر به نظر نمی رســد که پیش بینی نشده بودن این واقعه 

قابل توجیه باشد.«

اقدام جواد ظریف، مطابق اخلاق اسلامی بود
حسن بهشتی پور اقدام جواد ظریف را » موافق اخلاق اسلامی« می داند به 
»تابناک دیلی« بیان می کند:» این مسائل در سیاست خارجی به جای آنکه 
با منطقی برخورد شوند، دچار برخوردهای گروهی می شود و انتقادهایی که 
آن را مخالف خــط قرمز نظام می دانند، بیش از اینکــه منافع ملی را در نظر 
بگیرند، آن ها را جناحی و گروهی می بینند. و گرنه دســت دادن و برخوردی 
که در راهرو پیش آمده اســت، ادب و نزاکت یک فرد را می رساند. جمهوری 
اســلامی ایران با این همه ابهت و قدرت واقعا با یک دســت دادن وزیر امور 
خارجه اش دچار چه مشــکلی  می شــود؟ به نظر من این کاری خردمندانه و 
مطابق با ادب اســلامی و اخلاق اسلامی بوده اســت و وزیر امور خارجه در 
چارچوب روابــط دیپلماتیک برخورد کــرد. این کار نه منافــع ملی ایران را به 
خطر انداخته اســت و نه حیثیت جمهوری اســلامی ایــران را کتمان کرده 
اســت. همچنین به عقیده من دست دادن نه تاثیر مثبت دارد، نه منفی. تنها 
نشان دهنده ادب یک انسان اســت.  با توجه به اینکه ما در ۱۰ سال آینده با 
آمریکایی ها بر ســر برجام همچنان مشکلات متعددی خواهیم داشت، این 
کار حتی دفع شری است. به هر حال به نظر من کار خوبی کرده اند که اخلاق 
انســانی را رعایت کرده اند و این عادی ترین کاری اســت کــه یک دیپلمات 
می تواند در زندگی دیپلماتیکش انجام دهد و کار فوق العاده ای هم در عین 

حال صورت نگرفته است.«
بــا این حال، باید منتظر ماند و دید چه میزبانی از جواد ظریف صورت می گیرد؟ 
آیا لنگه کفش هایی که ســمت روحانی پرتاب شد هم در انتظار وزیر امور خارجه 

است؟

پیگیری روزخاطره روز

فاجعه منا سوءظن برانگیز است
علی اکبر ولایتی در خصوص اینکه برخی از تحلیل گران حادثه منا را نوعی همکاری عربستان و رژیم صهیونیستی می دانند، ضمن بیان اینکه او در این رابطه اطلاعی ندارد، گفت: آنچه صورت گرفته است 
ســوءظن برانگیز است چرا که برخی از افراد رده بالای جمهوری اسلامی ایران در حوزه های فنی علمی و سیاسی در این حادثه مفقود و شهید شدند. رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک تصریح کرد که بدون 
تردید همکاری عربســتان سعودی و رژیم صهیونیستی در حوزه های مختلف منطقه امری نیســت که آن را بتوانند مخفی کنند. ولایتی با تاکید بر اینکه  حکومت عربستان سعودی قطعا در برابر این حادثه 
بســیار بزرگ مسئول است، گفت که فرافکنی کردن و تقصیر را به گردن دیگران انداختن از بار مسئولیت دولت عربستان کم نمی کند. وی همچنین خاطرنشان کرد که سازمان همکاری اسلامی باید 
جمع شــوند و برای آینده حرمین شــریفین فکری کنند، چرا که از این سرزمین مقدس باید حراست شود و حوادث امسال حکایت از آن دارد که دولت عربستان آن طور که باید به وظایف خودش عمل 
نکــرده و قدرت لازم را در ایجاد نظم و امنیت و تامین امنیت و حفظ جــان حجاج انجام نمی دهد. وی تصریح کرد که اگر آن ها نمی توانند به وظایف خود عمل کنند اعلام کنند تا دیگر کشــورهای 

اسلامی به وظایف خودشان جهت حراست و امنیت حجاج عمل کنند.

سیاسی


